

ОРИГИНАЛЬНЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

ОРГАНИЗАЦИЯ ЗДРАВООХРАНЕНИЯ

Баттакова Ж.Е., Мукашева С.Б., Адаева А.А., Абдрахманова Ш.З., Слажнева Т.И. Оценка субъективного эмоционального благополучия среди детей среднего и старшего школьного возраста..... 2

Игісінов Н.С., Тоғызбаева А.Я., Билялова З.А., Игісінова Г.С., Қожахметов С.К., Таутаева А.Б. Сүт безі обырымен аурушандық трендін және қауіп факторларын өзгерту: компоненттік талдау жолымен скринингілеу нәтижелерін бағалау.. 8

КАРДИОЛОГИЯ

Судакевич С.Н., Лоскутов О.А., Дружина А.Н., Тодуров Б.М. Влияние перфузионного давления во время искусственного кровообращения на возникновение постоперационных когнитивных дисфункций..... 13

НЕВРОЛОГИЯ

Журкабаева Б.Д., Аскарова А.Е. Состояние системы гемостаза и фибринолиза при геморрагическом инсульте у детей грудного возраста..... 19

ГЕПАТОЛОГИЯ

Ильясова Б.С., Ибраева Н.К., Абдилова Г.Б., Тартыпқызы А.Д., Байчалова А.Д., Баймаханов Б.Б. Цитокиновый статус пациентов с хроническим вирусным гепатитом В с дельта-агентом на различных стадиях фиброза..... 22

Ильясова Б.С., Баймаханов Б.Б., Абжапарова Б.С., Исакова Г.Б. Рациональная фармакотерапия первичного билиарного холангита. Собственный опыт..... 28

ЭПИДЕМИОЛОГИЯ

Уап Ж.Т., Булегенов Т.А., Камхен В.Б. Эпидемиологические аспекты злокачественных опухолей головного мозга в Восточно-Казахстанской области..... 36

ОБЗОРЫ

Базарбекова Р.Б., Бектаева И.С., Конарбаева А.Б., Омарова М.М., Абсеитова Д.К., Казбекова А.Р., Сулова И.А., Молдашева А.Т., Балажанова Н.Е., Абдазимова С.М. Сахароснижающая терапия и риск развития онкопатологии у пациентов с сахарным диабетом 2 типа (обзор литературы)..... 41

Абдел З.Ж., Ерубаев Т.К., Аязбаев Т.З., Мусагалиева Р.С., Абдрасилова А.А., Сагиев З.А., Далибаев Ж.С., Аймаханов Б.К., Касенова А.К., Абделиев Б.З., Даурбаев А.Ш., Сарсенбаева Б.Т., Шоншабаева Д.Т., Белый Д.Г., Ескермесов М.К., Нурбаев К.Т., Амантайулы А. Бонитировочные показатели природных объектов в оценке активности природных очагов чумы Жамбылской области Республики Казахстан..... 55

РЕЗОЛЮЦИИ

Резолюция Экспертного совета «Расширение доступа лиц, живущих с ВИЧ, к антиретровирусной терапии и меры предупреждения осложнений»..... 66

КЛИНИЧЕСКИЕ НАБЛЮДЕНИЯ

Дарыбаева А.Ж., Керимкулова А.С. К проблеме кардиотоксичности противотуберкулезных препаратов. Случай удлинения интервала QT (клинический случай)..... 78

Белова Е.С., Карабаева А.К., Сарлыбаев Е.К., Адыгулов Т.Р., Барсов С.В. Внутрипузырная БЦЖ-терапия рака мочевого пузыря и особенности побочных реакций на нее..... 81

МНЕНИЕ ЭКСПЕРТА

Павелковская Г.П. Во благо здоровья людей..... 87

ОБЗОРЫ ПУБЛИКАЦИЙ ИЗ ДРУГИХ ЖУРНАЛОВ

Бильченко А.В. Новые европейские рекомендации по лечению артериальной гипертензии (ESH/ESC, 2018)..... 89

Дубинина Т.В., Кузяков С.Н., Сухарева М.Л., Эрдес Ш.Ф. Миорелаксанты: нужны ли они при анкилозирующем спондилите?..... 96

Камчатнов П.Р., Умарова Х.Я. Поясничная боль – повышение эффективности терапии..... 102

CONTENT

ORIGINAL INVESTIGATIONS

HEALTH ORGANIZATION

Battakova ZYe, Mukasheva SB, Adayeva AA, Abdrakhmanova ShZ, Slazhneva TI. Evaluation of subjective emotional well-being among secondary school age children..... 2

Igissinov NS, Toguzbayeva AYa, Bilyalova ZA, Igissinova GS, Kozhakhmetov SK, Tautayev AB. The change in incidence trends and risk factors of breast cancer: results' assessment of screening by component analysis..... 8

CARDIOLOGY

Sudakevich SN, Loskutov OA, Druzhina AN, Todurov BM. The effect of perfusion pressure during bypass on post-surgery cognitive dysfunctions' genesis 13

NEUROLOGY

Zhurkabayeva BD, Askarova AYe. The coagulation and fibrinolysis system in infants with hemorrhagic stroke 19

HEPATHOLOGY

Ilyassova BS, Ibrayeva NK, Abidilova GB, Tartypkyzy AD, Baychalova AD, Baimakhanov BB. The cytokine status in patients with chronic viral hepatitis B with the delta agent on various stages of fibrosis..... 22

Ilyassova BS, Baymakhanov BB, Abzhaparova BS, Isakova GB. Rational pharmacotherapy of primary biliary holangitis. Own experience..... 28

EPIDEMIOLOGY

Uap ZhT, Bulegenov TA, Kamkhen VB. Epidemiological aspects of malignant brain tumors in East Kazakhstan region 36

REVIEWS

Bazarbekova RB, Bektayeva IS, Konyrbayeva AB, Omarova MM, Abseitova DK, Kazbekova AR, Suslova IA, Moldasheva AT, Balazhanova NE, Abdazimova SM. Hypoglycemic therapy and the risks of developing oncopathology among patients with type 2 diabetes (literature review) 41

Abdel ZZh, Yerubayev TK, Musagaliyeva RS, Abdyrasylova AA, Ayazbayev TZ, Dalibayev ZhS, Kasenova AK, Sagiyev ZA, Aymakhanov BK, Abdeliyev BZ, Daurbayev ASh, Sarsenbayeva BT, Shonshabayeva DT, Byelyi DG, Yeskermesov MK, Nurbayev KT, Amantayuly A. Bonitic indicators of natural objects in the evaluation of the activity of natural plague foci of the Zhambyl region of the Republic of Kazakhstan 55

RESOLUTIONS

Resolution of the expert advisory body "Extending of access to persons with HIV to antiretroviral therapy and prevention precautions of complications"..... 66

CLINICAL OBSERVATIONS

Darybayeva AZh, Kerimkulova AS. To the problem of cardiotoxicity of the anti-tuberculosis drugs. The case of the «Long QT Syndrome" 78

Belova YeS, Karabayeva AK, Sarlybayev YeK, Adygulov TR, Barsov SV. Intravesical BCG-therapy of bladder cancer and features of its adverse reactions..... 81

EXPERT OPINION

Pavelkovskaya GP. For good health of people 87

REVIEWS OF PUBLICATIONS FROM OTHER JOURNALS

Bilchenko AV. New European recommendations for the treatment of arterial hypertension (ESH / ESC, 2018) 89

Dubinina TV, Kuzyakov SN, Sukhareva ML, Erdes ShF. Muscle relaxants: are they needed in ankylosing spondylitis?..... 96

Kamchatnov PR, Umarova Kh.Ya. Lumbago: enhancing the efficiency of therapy 102